
DUBEN 2014  Číslo 44; ročník V 

 
 

SMOLIVECKÝ 
MĚSÍČNÍK 
 měsíčník obcí Mladý Smolivec, 

Starý Smolivec, Radošice, Budislavice a Dožice
 

 

Oslava MDŽ trochu jinak 
Stává se již tradicí, že každý rok se ženy z 

okolních vesnic sejdou u dobré 
muziky a užijí si velkou zábavu. 

Ani letošní rok nebyl 
výjimkou. 

Sál se otevřel před 
14 hodinou, aby si ženy ze 

Starého Smolivce mohly 
vybrat své místo ještě před 

příjezdem autobusu, který přivezl 
ženy z okolních vesnic. 

První slovo, jak už to bývá, si vzala naše paní 
starostka Eva Kubová, všechny srdečně přivítala a byla 
ráda, že jsme se sešly v hojném počtu, i když některá 
místa zela prázdnotou. A aby si oslavu užila i paní 
starostka, která vše zorganizovala, slova se ujala 
Veronika Kubová. Že by v budoucnu přebrala funkci?  

Nejprve nám bylo vylíčeno, co nás celé 
odpoledne čeká a nemine. 

 

Pokračování na 4. straně 
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Josefovská tancovačka 
Tradiční březnová zábava, pořádaná sborem 

dobrovolných hasičů ze Starého Smolivce, již 
neodmyslitelně patří do kulturních akcí. Letos nám to vyšlo 

na 22. března. 

Zábava začínala klasicky o osmé hodině večerní. Lístek 
stál sto korun, což si myslím, že je dost. Ale na druhou stranu, 

čekala nás zajímavá tombola, ve které se nám objevilo palivové 
dříví, brikety, pracovní balíčky, alkohol, nějaká ta zvěřina, 

tmely, drogerie a také zajímavosti, jako erotický balíček, Mayslivec 
(Myslivec) a také tekuté mýdlo, že prý se píše s měkkým í.  

I přes to, že lidí nedorazilo mnoho, asi po špatné 
zkušenosti s kapelou Tři cvrčci, se sálem nesla dobrá nálada. Kdo za to mohl? 
Jednoznačně Melodion, který hrál už na MDŽ v roce 2013. Celým sálem se nesly jen 
pochvaly a pozitiva. Na parketu snad byli úplně všichni, v sále nebylo člověka, co by 
netančil. Melodion byl zkrátka příjemná změna po dlouhém období Minimaxu, tyto 
kapely jsou rozdílné a lidi konečně mohli tančit a slyšet i jiný styl hudby. Slyšeli jsme 
např. písničky od Bon Jovi, Nightwork, Parkány, zkrátka hity co se líbí!!! Dovolil 
jsem si pozměnit verše z písně Michala Davida: 

Melodion, zas má nás všechny v hrsti, 
hraje nám to, co se nejvíc líbí, 
muzikou nás neúnavně hostí, 
hraje dál, ty písně co nám slíbil. 
Hasiči připravili skvělý večer, všem bylo teplo, až moc, kapelu vybrali 

výbornou a všichni si to skvěle užili. Na baru bylo stále plno. Doufám, že se 
s kapelou Melodion v naší hospodě, a vůbec v našich pěti obcích nevidíme 
naposledy. Tak snad zase za rok v našem zámečku, nebo ještě dřív! A všem, co radši 
zůstali doma, bych vzkázal: 

Ten kdo sem dneska přišel 
ten se nenapálil, 
dneska to tu prostě žije,  
udělal by chybu 
kdo by se hned vzdálil, 
kdo by tuhle tancovačku míjel. 

Jiří Krejčík 
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Myslivecká výroční schůze 

Každým rokem se koná myslivecká výroční schůze. Letos, po několika 
přesunech, se konala 14. března 2014 ve Starém Smolivci v Nivicích. Tento rok jsem 
měla příležitost zúčastnit se také, i když jako obsluha. Plánovaný začátek byl v 18:00, 
ale oficiální zahájení proběhlo před půl sedmou. Slovo si vzal předseda Jan Fiala, 
který přivítal všechny myslivce, poprosil o minutu ticha, na uctění všech bývalých 

členů, vzal si úvodní slovo a seznámil přítomné s programem 
večera. Poté si vzal slovo Jiří Vávra ml., Jiří Malý a Karel 
Nesveda, který nás zahltil čísly, které poukazovaly na to, jaké 
mělo sdružení příjmy a výdaje za uplynulý rok. Následovala 
diskuse, do které se zapojilo hned několik členů. Zatímco myslivci 
„schůzovali“, obsluha připravovala večeři. Podávala se svíčková 
s knedlíkem a brusinkami. Po vydatné večeři začala hrát hudba, 
tancovalo se a zpívalo. Okolo deváté hodiny přišla na řadu druhá 
večeře. Tentokrát sekaná s chlebem. Čas utíkal, pivo ubývalo, 
myslivci pomalu začali odcházet, jen muzikantům se moc 

nechtělo. Nakonec se vše zvládlo, okolo druhé 
hodiny ranní byla většina myslivců doma a 

„výročka“ byla minulostí. Myslím si, že se 
výroční schůze povedla a vyřešilo se vše, co 

se vyřešit mělo. Lovu zdar! 

Michaela Nesvedová 

Módní trendy na jaro a léto 2014 
Začalo se nám oteplovat, a proto bychom tomu také měli přizpůsobit náš 

šatník. Pokud chcete vypadat dobře a stylově, sepsala jsem Vám módní trendy na jaro 
a léto. 

Pro jaro si módní návrháři vybrali opět květinové vzory a to i ty exotické, ale 
tentokrát v pestřejších a svěžejších barvách. Nejlépe se k těmto vzorům bude hodit 
džínovina nebo černá a pro ty, kteří chtějí opravdu vyniknout, se květy dají 
kombinovat s oblečením s geometrickými obrazci, ale pozor, vše musí být ve stejné 
barvě jako květy. I nadále zůstaly v oblibě puntíky, ty však můžete doplnit o top s 
pruhy ve dvou nebo třech barvách. Mezi barvy jara patří: všechny odstíny zelené, 
oranžová, sytě žlutá, smetanová, fialková, nebesky modrá a samozřejmě černá a bílá. 
Také se z minulosti vrátily osvědčené plisé sukně, které jsou „in“ ve všech délkách. 
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V létě budou hitem velké výstřihy do V. Je však nutné, aby se tyto 
topy nevrstvily a nahá kůže je pod nimi nutností. Také budou v oblibě 
metalické odstíny v kombinaci s pastelovými a s blyštivými flitry a 
doplňky. Další oblíbenou letní barvou budou všechny odstíny vody. 
„Parádu“ uděláte i se starším topem v pudrovém odstínu, když ho 
potáhnete vrstvou perleti máte zcela nový letní kousek. Nesmíme 
zapomenout i na krajku, kůži, nebo potisky moderního umění. To vše 
bude v létě žádané. 

Pokud ale nepatříte mezi ty, kteří v sezóně vyhodí celý svůj šatník 
a jdou nakoupit nový, určitě si vytvoříte „stylový kousek“ i z oblečení, 
které právě máte. Správnými šátky, šperky a dalšími doplňky nikdy nic 
nezkazíte, a pokud k tomu přidáte i trendy obuv, bude to to pravé. 

Aneta Slavíčková 

Pokračování z první strany … 

Čekal nás následující program: 
* Dobová módní taneční přehlídka, u které nechyběl ani výklad, abychom 

přesně věděli, co se v jaké době nosilo a jaký to mělo účel 
* Elton JOHN - hudební vystoupení 1. část, která rozhýbala ženy k tanci 
* Divadelní scénka – Cikánská svatba 
* Elton JOHN – hudební vystoupení 2. část 
* Hudební skupina RK Band. Díky této skupině si přišla každá generace na 

své. 
 
Jakmile se objevila alespoň chvilka času Verča si pro nás připravila kulturní 

vložku ve formě soutěže. Soutěž ve formě tomboly. A v čem tato hra spočívala? 
Každý měl na své židli číslo, v klobouku byla tato čísla seskupena a vždy se 

vybralo jedno z čísel. Ten, kdo měl výherní číslo, odpovídal na otázku týkající se 
vědomostí z okolí Smolivecka. Musím všechny pochválit, bylo vidět, že o našich 
obcích ví. Nevěřila jsem, že bych měla štěstí a mohlo by se na mě také dostat. Když 
se soutěž chýlila ke konci, ozvalo se moje výherní číslo 94. S odpovědí jsem měla 
trošku problém, ale nakonec jsem se trefila do tolerance. Z tomboly jsem si vybrala 
krásný půllitr, těch není nikdy dost, co si budeme povídat :-D. Celá tombola byla 
složena z velmi zajímavých cen, jednalo se například o kosmetické balíčky, trika, 
sady čajů a další. 

Po celou tu dobu o nás bylo skvěle postaráno, zastupitelé obce nám nosili kávu, 
svařáček, čaj. Každou chvíli se nás někdo ptal, jestli máme vše. Na stole na nás 
čekalo občerstvení ve formě chlebíčků a výborných zákusků. 
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Okolo 17 hodiny nám byly předány krásné růže a poté svačina ve formě 
kuřecích kousků s karbanátkem a chlebem. 

Jak už to v tento den bývá zvykem, plánovaný odjezd autobusu v 18 hodin se 
opět odložil, byla velká zábava. Těm největším držákům se ještě v pozdních hodinách 
podávaly utopenci. 

Celé odpoledne se velmi vydařilo, bylo o nás skvěle postaráno. Každý rok na 
nás čeká jiný druh zábavy a nikdy se nevracíme do stejných kolejí. 

Myslím si, že by bylo na místě zastupitelům poděkovat za krásné odpoledne a 
skvělou obsluhu. DĚKUJEME, že jsme si i díky Vám mohly užít náš den. 
Samozřejmě velké poděkování patří i paní starostce, díky které se tyto akce můžou 
konat a vždycky stojí za to!! 

Veronika Straková 

V hospodě se baví 2 chlapi. Jeden 
říká druhýmu: „Víš jakej je rozdíl 
mezi policistou a debilem?". V tom 
to uslyší policista u vedlejšího stolu, 
nakloní se k těm dvoum chlapům 
a říká: „No, tak jakej?". Chlap 
hlasitě polkne a řekne: „Žádnej". 
A policista na to: „No proto!". 

Start letadla, kapitán jako obyčejně: "Vážené dámy a páni, pěkně vás vítám 
na palubě našeho letadla. Náš let probíhá nad Atlantickým oceánem, ve výšce 
10.000 metrů, rychlost je 900 km/h, teplota vzduchu… sakra! Do řiti! Mě 
šlehne! Ježišmarja! " Kapitán se odmlčí, mrtvolné ticho, pasažéři jsou bledí, 
panika, křik… Po delší chvíli se kapitán ohlásí: "Dámy a páni, prosím, omluvte 
mě! Letuška mě polila. Kdybyste jen viděli moje kalhoty zepředu….“ Jeden z 
pasažérů křikne: "Ty hovado! Kdybys viděl moje kalhoty zezadu!!!" 
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Maškarní bál pro dospělé v Dožicích 
Zatím jsem snad nikdy nebyla na maškarním bále pro dospělé. Když jsem se 

dozvěděla, že v Dožicích se bude maškarní konat 29. března, neváhala jsem ani 
chvíli. Do Dožic jsem se vydala a těšila jsem se, jak to bude probíhat. Začátek byl 
naplánován na 20:00 a už před osmou se v sále scházely nejrůznější masky. Večerem 
nás provázela skupina Akuma, která začala hrát své první „songy“ chvíli po osmé. 

Masek přibývalo a přibývalo, ale samozřejmě také lidí, kteří vyrazili bez 
masky. Mezi ně jsem mimochodem patřila i já. Netušila jsem, jak někteří lidé 
dokážou být kreativní a že se dá vymyslet naprosto bezvadná maska, ve které vás 
nikdo nepozná. Dovolím si podotknout, 
že letos to vypadalo, jako by maškarní 
bál byl tématický, a tím tématem byl 
Pravěk. Viděli jsme totiž velké množství 
pravěkých lidí, dokonce i rodinu 
Flintstoneových. Maškarní si nenechal 
ujít ani včelař alias výběrčí medu a 
peněženek, velký pavouk, ovečka 
Shaun, dvě čarodějnice, démon, 
závodník Valentino Rossi (který dokonce dával i autogramy), taťka Šmoula se 
Šmoulinkou, červené a zelené hroznové víno a spousta dalších. 
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Večer rychle utekl, jak už tomu bývá a byla tu půlnoc a vyhlašování nejlepší 
masky. Vyhlašovat se začalo přibližně v půl 1 a pořadí bylo následující: na pátém 
místě se umístila šmoulí rodina, čtvrté místo obsadil démon s čarodějnicemi, třetí 
místo putovalo ke „Křovákům“, na druhém místě se umístil závodník Valentino 
Rossi a první místo patřilo pravěkým ženám. Po napínavém a pro některé masky 
skličujícím vyhlašování zahrála kapela ještě pár sérií písniček. 

Okolo druhé hodiny Akuma zahrála svou poslední píseň a začala pomalu balit. 
Přítomné to však neodradilo a přesunuli se do výčepu, kde zábava pokračovala dál. 
Malinko jsme byli ovlivněni změnou času, protože se nám zábava zkrátila o hodinu. 
Je hrozné, že například místo ve čtyři jsme dorazili domů až v pět. Byli zde i tací, 
kterým to vůbec nevadilo. 

Musím říct, že maškarní se opravdu vydařil, ani jsem nečekala, že si do Dožic 
najde cestu tolik lidí. Maškarní navštívilo přibližně 70 platících návštěvníků, z čehož 
bylo cca 40 masek. Rozhodně se těším na příští maškarní, na nápadité masky a na 
bezva atmosféru. Takže za rok. 

Karolína Černá 

Starosmolivečtí fotbalisté odehráli první zápas 
V sobotu 22. 3. 2014 odehráli naši fotbalisté první zápas jarní sezóny. Společně 

s ostatními fanoušky jsem se vydala na hřiště ve Štěnovicích, abych Vám mohla 
popsat výkon, který hráči předvedli. 

Počasí celkem přálo a naši fotbalisté si opět po zimě oblékli fotbalové dresy. 
Všichni fanoušci netrpělivě čekali, co první zápas přinese, a musím říct, že to 
nakonec zklamání nebylo. Honza Strejc vstřelil první branku a náš tým byl v tu ránu 
ve vedení 1:0. Honza Strejc odehrál jeden ze svých posledních zápasů za TJ Starý 
Smolivec, protože odjíždí za prací do ciziny. Opravdu to pro tým bude velká ztráta, 
protože Honza je vynikající hráč. Dlouho to však netrvalo a domácí vyrovnali na 1:1. 
Takovéhle skóre vydrželo až do konce utkání a o vítězi rozhodly penalty. Jako první 
šel kopat Standa Krejčík, který bohužel branku nedal a hráči ze Štěnovic se tak 
posunuli blíž k vítězství. Nakonec penaltu nekopl ani Honza Strejc a naši si tak domů 
odváželi 1 bod. Výkon to byl velice slušný i přes některé výkony našich hráčů. Velmi 
dobrý výkon předvedl Michal Tyrpekl, ale naopak výkon Standy Procházky byl 
slabší. Doufejme, že se tyto výkony nebudou opakovat, protože Standa je dobrý hráč 
a náš tým ho potřebuje. Na hřišti se také objevil Míra Dušek, který bude i nadále 
hostovat ve Starém Smolivci. 

O dalších zápasech Vás budu informovat v příštích číslech. 
Veronika Kubová 
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  „Áčko“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
A takto si stoji fotbalisté z našeho „Béčka“: 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

Členové redakčního týmu: 

Karolína Černá, Aneta Slavíčková, Veronika 
Straková, Jiří Krejčík, Veronika Kubová, 
Michaela Nesvedová 
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„Svatý grál historické kryptografie“ poodkryl své tajemství 
S městysem Žinkovy je úzce spojen tajemný spis, tzv. Voynichův rukopis (Vojničův 

manuskript). Jedná se o knihu zbavenou desek o 240 stranách (původně 272 stran), pokrytou 
neznámým písmem zaznamenávajícím neznámý jazyk, doplněnou množstvím obrázků ve tvarech 
nahých ženských postav, rostlin, hradů či hvězd. Ani tyto ilustrace však nedávají žádný smysl, ženy 
se nacházejí v podivných scénách, hrady a rostliny jsou až na pár výjimek neznámé a postavení 
hvězd neodpovídá žádnému našemu souhvězdí. Rukopis je dnes uložen v knihovně americké 
univerzity v Yale. Přestože se jím intenzivně zabývá řada odborníků celé století, nebyla donedávna 
v jeho rozluštění ani o krok dále.  Neznáme místo vzniku ani jeho autora.  Rukopis nazvaný po 
obchodníku s knihami, který ho získal v roce 1912, je i proto označován za nejzáhadnější rukopis 
naší planety. Slavného spisovatele Dana Browna svazek inspiroval k napsání jeho bestselleru 
Ztracený symbol. 

Řada odborníků začala zastávat názor, že celý podezřelý svazek je falzum a nemá cenu se 
jím odborně zabývat. Jiné teorie hovořily o tom, že jde dílo mladého Leonarda da Vinci či snad 
dokonce mimozemské civilizace. Až počátkem letošního roku britský lingvista Stephen Bax 
oznámil, že se mu podařilo rozluštit prvních několik slov. Napadlo ho určit v textu vlastní jména, 
pomocí metody, jíž se luštily egyptské hieroglyfy a další tajemné rukopisy. Porovnáním se 
středověkými rukopisy v arabštině a jiných jazycích se mu podařilo některá slova identifikovat. 
Jedná se například o „Taurus“, hned vedle obrázku se sedmi hvězdami, znázorněnými jako součást 
souhvězdí. Dalšími slovy jsou kantairon u obrázku zeměžluči (lat. centaurium), jalovec, černucha 
setá, koriandr, čemeřice, šafrán a bavlna či Chiron (planetka). Vypadá to tedy, že nejzáhadnější 
rukopis planety je zřejmě vědecké pojednání o přírodě, možná v blízkovýchodním nebo asijském 
jazyce. 

A jakou roli hrají v celém příběhu Žinkovy? Právě z nich pocházel první bezpečně 
potvrzený majitel tohoto manuskriptu, pražský alchymista Georgius Baresch (+ kol. 1655), který v 
roce 1603 obdržel doktorát na Klementinu. Jeho údajným předchůdcem – vlastníkem rukopisu, ač 
nebyl dosud písemně doložen, byl prý sám císař Rudolf II. Pergamen pro Voynichův rukopis byl 
pravděpodobně vyroben mezi roky 1404 – 38, k samotnému ucelenému sepsání pak došlo 
nejpozději do začátku 16. století.  

V roce 2012 bylo vydáno první faksimilní vydání celého rukopisu, které lze zakoupit 
v knihkupectvích či přes internet s úvodní studií renomované badatelky a záhadoložky Jitky 
Lenkové. Přijít celé záhadě na kloub tak může nyní z pohodlí domova doslova každý z nás. 

Pavel Motejzík 

XI. Výzva MAS zná své výsledky 
V rámci doplňkové Výzvy MAS sv. Jana z Nepomuku v programovacím období 2007-13 byly 
přihlášeny celkem 3 projekty. Dne 27. 2. 2014 zasedla ve Spáleném Poříčí Valná hromada MAS, 
která zpečetila výběr projektů na základě podkladů od Výběrové komise a Programového 
výboru MAS. Celkem byly podpořeny 2 projekty, které byly zaregistrovány na RO SZIF České 
Budějovice. Seznam podpořených a nepodpořených projektů v XI. Výzvě si můžete prohlédnout 
zde: 
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Pavel Motejzík 

 

Co se podařilo v oblasti úprav veřejných prostranství 
V rámci opatření 2.3. Obnova a kultivace veřejných prostranství jako míst k setkávání bylo 

přes MAS sv. Jana z Nepomuku v programovacím období 2007-13 podpořeno v rámci Programu 
rozvoje venkova-OSA IV. Leader celkem 9 projektů za 2.639.789,- Kč. 

V rámci I. Výzvy se podařilo uspět obci Tojice s projektem „Obnova a kultivace veřejných 
prostranství jako míst k setkávání v obcích Tojice a Čmelíny-Víska“, v rámci něhož byl pořízen 
nový zahradní traktůrek, upravena veřejná zeleň a zřízeno kompostovací místo. Na spolupráci 
s MAS v rámci tohoto projektu ráda vzpomíná i Martina Krumpholcová, koordinátorka celého 
projektu: „Zaměstnanci MAS mi vysvětlili, jak napsat projekt, jak vyplnit žádost, jaké přilohy 
připravit. Kontrolovali doklady. Vozili a vozí je do Českých Budějovic. Popravdě, bez pomoci 
MASky bychom projekt neměli.“ Zároveň dodává, že „zahradní traktor využíváme na sekání hřiště 
na fotbal, dětské hřiště, okolí obecního úřadu apod. Žádnou sekačku jsme do té doby v obci neměli, 
kdežto plochy na sekání jsou docela velké. Byly neudržované a fotbalové hřiště se v podstatě nedalo 
využívat. Teď je situace mnohem lepší.“ 

Dalším podpořeným projektem v rámci opatření 2.3. byla „Kultivace a obnovení náměstí 
Augustina Němejce v Nepomuku jako místa k setkávání“ žadatele Město Nepomuk, v rámci něhož 
byl pořízen nový mobiliář, doplněno veřejné osvětlení, obnovena zeleň, provedena rekonstrukce a 
kultivace okolí sochy svatého Jana Nepomuckého a okolí kašny na náměstí. Posledním podpořeným 
projektem v rámci I. Výzvy MAS byla úprava návsi v obci Prádlo.  Přirozené centrum obce, tedy 
její náves, prošla díky tomu významnou a milou proměnou, spočívající nejen ve zřízení nových míst 
pro zeleň a v úpravě a rozšíření zelených ploch pod stávajícími stromy, ale především ve výsadbě 
celkem osmi stromů, pojmenovaných po významných osobnostech spojených s obcí. Skupinky 
místních obyvatel a podnikatelů byli do této činnosti zapojeny zvláštním způsobem, kromě samotné 
výsadby převzali nad „svými“ stromy a jejich okolím i patronát. 

V rámci V. Výzvy MAS se obce dočkaly nových autobusových čekáren. Stalo se tak díky 
Mikroregionu Nepomucko a projektu Čekárny, ve kterých chceme čekat. Dotčenými obcemi jsou 
Tojice, Nepomuk, Nekvasovy, Mileč-Želvice, Kramolín, Nové Mitrovice a Spálené Poříčí - 
Číčov. Tamní obyvatelé si nové čekárny, které nahradily ty původní plechové vesměs ze 70. 
let, nemohou vynachválit. 

V roce 2011 uspěly v rámci XII. Výzvy projekty Města Nepomuk - Obnova parčíků v 
Husově ulici a na Přesanickém náměstí v Nepomuku, Obce Neurazy - Parkové úpravy a rekultivace 
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návsi v obci Vojovice a Města Spálené Poříčí - Zámecký park v novém. Zapomenout nesmíme ani 
na Výzvu X., ve které získaly nejvíce preferenčích bodů žádosti Matice Svatého Jana 
Nepomuckého - „Svatojánská zahrada v Nepomuku“ a Města Spálené Poříčí „Za krásnější srdce 
vesnice (Těnovice)“. 

V řadě případů sehrála významnou roli nejen finanční podpora, ale také například i 
zapálenost jednotlivých obyvatel či dobrovolná práce na realizacích. Těší nás, že díky těmto 
projektům mohla Místní akční skupina přispět ke zvelebení veřejných prostranství hned několika 
měst a obcí, a věříme, že v případném příštím programovacím období budeme moci tuto oblast i 
nadále podporovat. 

Pavel Motejzík 

Elektronický obchod Venkovské tržnice začal nabízet výrobky 
místních producentů 

Sazenice bylinek, sadba ovocných dřevin, bylinná kosmetika, bytové doplňky a dekorace, 
šperky, či originální módní doplňky, ale třeba také hovězí uzeniny. To jsou první produkty místních 
výrobců, farmářů, pěstitelů, či hobby řemeslníků a umělců v e-shopu Venkovské tržnice. A v brzké 
době přibudou další, třeba marmelády a další ovocné výrobky, sazenice zeleniny a trvalek, výrobky 
uměleckých řemeslníků, produkty z farem a další. Postupně tak budeme naplňovat svůj záměr 
prezentovat nabídku místních producentů a podporovat prodej jejich výrobků, zatím především na 
lokálním trhu. 

Elektronický obchod může volně využívat k nabídce svých výrobků každý subjekt z regionu 
Nepomucka a Spálenopoříčska, zaregistrovaný v Katalogu podnikatelů a neziskových organizací 
Venkovské tržnice. Více informací se můžete dočíst na www.venkovskatrznice.eu/navod-
administrace. Dozvíte se zde, jak se zaregistrovat, jak založit e-shop a realizovat prodej, jaká jsou 
pravidla pro prodej. 

Máte-li zájem o využití elektronického obchodu, rádi Vám k tomu poskytneme více 
informací, případně pomůžeme se založením Vaší stránky e-shopu a s vložením výrobků a 
produktů. Kontaktovat nás můžete na tel.: 602 334 882, případně e-mailu: 
mas.nepomucko@seznam.cz. 

Vstupem na Venkovskou tržnici získáte možnost nabízet své produkty mnohem větší 
skupině potenciálních kupujících. Stačí kliknout na odkaz www.venkovskatrznice.eu/e-shop a 
můžete začít prodávat, ale v pohodlí domova i nakupovat. A chcete-li se podporovat místní 
producenty, nezapomeňte si zadat region Nepomucko! 

Michal Arnošt 

Renesance venkovského ovocnářství a 3. bod skautského zákona 

Je to už několik měsíců, přesněji od 1. listopadu loňského roku, co se při vycházce 
cyklostezkou od nákupního střediska k hřišti můžeme pokochat upraveným okolím asfaltové stezky. 
Jistě vám neuniklo, že cesta je lemována čerstvou výsadbou ovocných stromků, jabloní, ale také 
keříky rybízu, angreštu, či aronií.  

Na místě, kudy stezka vede, byla kdysi užitková zahrada. Na místech, kde ještě na podzim 
byly hromady zarostlé stavební suti, je dnes čerstvě vysetý trávník, upravená plocha a úhledné 
výsadby. Tento koutek vznikl díky spolupráci Místní akční skupiny svatého Jana z Nepomuku a 
Města Spálené Poříčí na projektu „Renesance venkovského ovocnářství“, podpořeném z Programu 
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rozvoje venkova. Základní impuls projektu vycházel z dlouhodobějšího pozorování, že zdaleka ne 
všem odrůdám ovocných dřevin, běžně prodávaných a nakupovaných v našem regionu, se zde 
zrovna daří. Od tohoto zjištění bylo již jen kousek k záměru vysázet „testovací“ sad, ve kterém by 
se ověřovaly růstové a produkční schopnosti jednotlivých podnoží a odrůd v našich specifických 
podmínkách. Projekt nakonec zahrnuje výsadbu dvou testovacích sadů v Tojicích a Mladém 
Smolivci, obnovu staré aleje v Dražkovicích a obnovu veřejného prostoru s výsadbou aleje ve 
Spáleném Poříčí. Celkem bylo vysázeno 208 kusů ovocných dřevin, 127 různý odrůd. 

Alej kolem cyklostezky ve Spáleném Poříčí, je však jediným místem, kde se sázelo přímo v 
intravilánu obce, na veřejném prostranství. A sází-li se na veřejném prostoru, je, jak ukazuje 
zkušenost, vždy dobré zapojit do akce veřejnost. Ideální cílovou skupinou jsou děti, protože ony 
hlavně budou jednou sklízet plody své práce. A to, v tomto případě doslova. 

Pro skautské oddíly ze Spáleného Poříčí bylo sázení vítanou možností, jak naplnit 3. bod 
skautského zákona, který zní „Skaut je prospěšný a pomáhá jiným“. V rámci páteční schůzky jsme 
se tedy dne 1. listopadu sešli v hojném počtu u cyklostezky, vybaveni nářadím a nadšením. Nejprve 
nám Michal Arnošt, koordinátor projektu, pověděl o tom, jak ovocné stromky správně vysadit, jak 
ošetřit kořínky, jak připravit jámu na sázení, jak zajistit, aby zemina obsypala pěkně všechny 
kořínky a nezůstaly v jámě vzduchové kapsy. Povídalo se také o tom, proč se ovocné aleje 
vysazovaly dříve a k čemu je to i dobré i dnes. Posilnili jsme se jablečným moštem, rozdělili se do 
skupin a dali se do sázení. Připraveny byly vysokokmeny jabloní, které jsme sázeli tak, jak 
postupně jednotlivé odrůdy dozrávají. Výběr odrůd byl dílem odborníka, ovocnáře Josefa Vačkáře 
ze Starého Plzence. Zkraje začínají letní odrůdy jako je Průsvitné letní – zvané také Žitavka, nebo 
Žitnáč, přes podzimní odrůdy jako je Rubín nebo Melodie, až po zimní jablka, např. Rajka nebo 
Gold Star, která vydrží ve sklepě až do jara. Každá pracovní skupinka měla možnost si vysadit 
několik stromků. A i pro nejmenší skautskou drobotinu - světlušky tu zbyla práce, posbíraly 
barevné podzimní listí podél říčky Bradavy, lupínky pak pěkně naskládaly kolem vysazených 
stromků a stromečkům popřáli, aby se jim pěkně rostlo a zrálo na nich slaďoučké a dobré ovoce. 
Když jsme byli s prací hotovi, bylo už šero, ještě jsme si dali každý hlt výborného moštu, pokochali 
se pohledem na odvedenou práci a v klubovně jsme si pochutnali na výborném moučníku, který 
nám za odměnu upekla paní Arnoštová. Bylo to hezké odpoledne a zbývá si jen přát, aby alej 
„ovocňanů“ rostla bez úhony a okolí cyklostezky se změnilo v malý sad, kudy bude milo se projít 
nebo posedět na lavičkách, které by sem mohly časem přibýt. 

A ještě jedno přání si dovolím vyslovit. Doufejme, že zůstane jen u jednoho poničeného 
stromku, který asi 14 dní po vysazení utrpěl ošklivé zalomení koruny po setkání patrně s někým, 
kdo v životě žádný stromek nesázel. Skauti jsou také ochránci přírody a cenných výtvorů lidských, 
jak říká 6. bod skautského zákona, ale doufejme, že nová ovocná alej už vandaly lákat nebude, a tak 
ochrany před ničením snad nebude potřeba. 

Lenka Stachová, Skauti Spálené Poříčí 

 


